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Kopřivnická společnost Tawesco s.r'o. je
součóstí koncernu PR)MET GR)UP' Právě
vstup tohoto akcionóře v roce 201"1- zna-
menal zásadní obratve směřování společ-
nosti' ovšem začótl<y nebyly jednoduché,

firma nebyla v roce 201-1" próvě v nejlep-
ším stavu. 0 tom, jak těžké bylo ji posta-
vit na nohy, jsme si povídali s ředitelem
Pavlem Lazarem.

Roční obrat
společnostÍ:
1,5 miliard

korun

Řekněte nóm něco o historii vaší společnosti'

Náš podnik se V roce 1995 vyčlenil ze závodu Tatra v Kopřiv-
nici' Napřed jsme byli jen nářadbvna, postupem času se přidala
i svařovna a lisovna. V roce 2011 jsme se stalí součástí společnosti
PR0MET GRoUP Z historického hlediska tak patří Tatra stále mezi

naše ne jvětší zákazníý'

|aké další odběratele kromě Tatry múte?

Tawesco dodává ýisky a svařence do karoserií všech modeloých
řad škodovky' Vyrábíme protoýpová a sériová lisovací nářadí, která

se používají ve ŠrooĚ auro. Obhospodařujeme V tomto celý jejich

vozoýpark. Našimi zákazníky je kromě Škodový a Tatrovkytaké

John Deere. očekáváme vůči němu nárůst prodejů. Připravujeme
převod ýroby z Německa do Tawesca a budeme ýrobcem rámů
kombajnů firmy John Deere. obsluhujeme několik závodů John
Deere po celém světě. Máme i další zákazníky jako Volkswagen,

Audi, Lamborghini, Bentley..' Třeba společnost MATADoR je naším

přímým konkurentem a současně zákazníkem a docela dobře
to funguje. Společnost Inalfa je další náš odběratel, který působí
V segmentu panoramatických střech. Pro Iveco vyrábíme svařovací

přípravky pro ýrobu postranic autobusů' Pro Porsche jsme zase

vyráběli díly pro odnímatelnou střechu. Dalším odběratelem je

známý ýrobce osvětlovacích systémů Varroc. Zkrátka máme

mnoho odběratelů, kteří využívají naše know-how a technologie.

Jaký ýznam měl pro vós nákup obřího lisu?

Nákup lisu byl pro naši společnost zásadním krokem. Zatím je

ve zkušebním provozu. Lis má tonáž 2 500 tun, je jeden ze dvou

největších v České republice. I v Evropě je takto velých lisů jen

několik' My se zaměřujeme na v1Írobu velých lisovacích nářadí.

Takto velká lisovací nářadí mají hmotnost desítky tun. Pro
představu největší lisovací náYadí, které jsme zde lyráběli, bylo
pro vůz Bentley a mělo hmotnost 53 tun. Museli jsme k tomu
za pochodu instalovat nové jeřáby a právě i tento lis, Je od firmy
Dieffenbacher a je to špička v této techno]ogii' Kapacita tohoto
lisu je jiŽ plně vyprodána jak pro naši potřebu, tak pro potřebu

externích firem. Takže nákup se určitě vyplatil.



Jakó je vaše konkurenčníýhoda oproti ostatnímftrmóm?

Tawesco je rryiimečné, protože podnikáme ve třech různých
segmentech _ ýrobě nářadí, svařování a lisování. Nejsme tudíž
závislí jen na segmentu automotive' Dnes není běžné, že si vyrábíte
wáiecí nástroje a současně i ýlisky. Naše spojení nářadbvny,
lisovny a svařovny je V tomto ýhodou' Dnes se každý chce speci-
alizovat. Nejsme jen ýrobní závod,, my qýrobky také vyvíjíme
a konstruujeme. Každé lisovací nářadí je jedinečné, více sad
nástrojů se běžně ner.yrábí' stejně tak každý ýlisek se při ýrobě
chová jedinečně, což je právě to cenné know-how, znát qto věci.

Jaké nové kontrakty jste v poslední době uzavřeli, nebo se
chystóte uzavřít?

Loňsý rok se nesl ve znamení získání noých kontraktů pro
firmu Audi. Nedávno jsme tu měli přejímku nářadí pro lisování
přední kapoty pro vozidlo Lamborghini. V prosinci jsme završili
novou akvizici a koupili jsme stoprocentní podíl ve společnosti
STECOMTM. Je to svařovna, která svařuje části návěsů. Má 150
zaměstnanců a obrat 500 milionů. Ve svařování se nám tak podpoří
obrat. Zkrátka rosteme uvnitř i navenek. V loňském roce jsme
dosáhli obratu přes 1,5 miliard. od období 201'1byla do firmy
investována téměř jedna miliarda korun.

Začútlry v roce 2011
kondici, jak jsu ji
postavitna nohy?

jistě nebyly lehké, jIrma nebyla v dobré
vlastně dokázali během několika let

Máme za sebou 6 let kontinuálního standardizovaného qývoje.
Dnes bojujeme proti velým nadnárodním společnostem.
Je to těžlqi boj, protože t5zto firmy mají delší historii a měly
od začátku odpovídající technologii. My jsme to všechno začali
budovat až od roku 2011. Velké firmy mají většinou na všechno
svůj kapitál, my jsme si ho museli nejprve rydělat' Dnes už jsme
schopni realiZovat investice a nákupy z vlastních zdrojů, nemusíme
se vždy vydávat cestou úvěrů. I pro banky jsme dnes atraktivní
klient, coŽ dříve ne tak úplně platilo. Problémbyl, že jsme dříve
neměli lidem moc co nabídnout. My jsme měli sice velké znalosti
v oboru, ale to nestačilo. Dnes nemáme problém nakoupit potřebné
lidi zvenčí a zaplatit je adekvátními penězi. Vybudovali jsme mana-
žerskou strukturu, jsme schopni si vychovávat nástupce. Všechno
je to o lidech a o tom, jestli se vám je podaří udržet.

Jak jste na tom vlastně s nóborem zaměstnanců?

Bez lidsých zdrojů vůbec nic nejde a nejsme ve stádiu, kdy by
automatizace nahrazovala člověka. Ve firmě máme 950 zaměst-
nanců, před rokem to bylo 750. Všichni mají stejné problémy se
získáváním zaměstnanců, lidí je nedostatek. V roce 2015 to bylo
vidět na technic\Ích pozicích, loni už to byly prakticky všechny
pozice. Nezaměstnanost se v okolí pohybuje kolem 4,5 procent,
takže není kde brát. Je nestandardně vysoká fluktuace zaměst-
nanců, ale to se neýká jen nás, tento problém mají všichni.

odkud berete materiúl pro ýrobu?

Vstupní materiál nakupujeme mimo jiné třeba i v Asii, protože jsme
správně předvídali, že na evropském trhu bude materiálu nedo-
statek. Hledali jsme proto další zdroje. ]sme jedni z prvních, kteří
si tam dovo]ili nakupovat. Máme zkušenost, že v Asii se využívají
daleko modernější nástroje než v Evropě.

Využíváte také nějaké manažerské řídicí systcmy?

Ano, s českou firmou MINERVA jsme 1. ledna začali s implemen-
tací informačního systému QAD, což je americ\í produkt. }e ještě
doplněn o další nástavby. Máme připravenou také nástavbu pro
manažerské řízení firmy, Tento systém chceme dále r.yvíjet a imple-
mentovat ho i do dalších závodťt skupiny PROMET' Připravovali
jsme se na to celý rok. Byly s tím samozřejmě určité těžkosti, než
jsme se naučili ten systém ovládat a využít vše, co umožňuje' Ale
učíme se to a věřím, že to zvládneme a pomůže nám to v rozvoji
firmy. I

Pavel Lazar
Připravíl Tomáš Chalupa
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